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Vážení občané,

s prvním jarním sluníčkem a probouzející se přírodou 
se pomalu loučíme se zimním obdobím. Za sebou máme 
úspěšnou plesovou sezónu, která nám po dlouhé době 
přinesla radost a společenské vyžití. Ráda bych tímto po-
děkovala všem pořadatelům a dobrovolníkům, kteří se na 
přípravě a realizaci plesů podíleli.

I přes zimu pokračovaly v obci stavební práce a s pří-
chodem jara se rozbíhají naplno. Aktuálně probíhá oprava 
chodníku na ulici Hlavní a intenzivně pracujeme na vý-
stavbě podporovaného bydlení pro seniory, které nabídne 
důstojné zázemí našim starším spoluobčanům.

V letošním roce plánujeme realizovat několik význam-
ných investičních akcí. Mezi ně patří výstavba parkovacích 

zálivů na ulici Hlavní nebo vybudování parkoviště u hřbi-
tova, které usnadní přístup všem návštěvníkům. Dále se 
zaměříme na zasíťování pozemků pro výstavbu rodinných 
domů, čímž chceme podpořit nejen rozvoj obce, ale pře-
devším nabídnout nové možnosti bydlení pro mladé rodiny.

V neposlední řadě se chystáme na obnovu zeleně na 
ulici Hlavní včetně revitalizace parku u ulice Na rybníčku. 
Chceme tak vytvořit příjemnější a zelenější prostředí pro 
odpočinek a relaxaci.

Věřím, že všechny tyto aktivity přispějí k dalšímu roz-
voji naší obce a ke spokojenosti nás všech.

S přáním krásných jarních dnů
Ing. Jana Filipovičová, starostka obce

Informace ze zasedání zastupitelstva obce

Informace ze zasedání rady obce

Zasedání zastupitelstva obce 10. prosince 2024
Zastupitelstvo obce schválilo:
• Rozpočet obce pro rok 2025 takto:
 - Celkové příjmy ve výši 92 008 200,- Kč;
 - Celkové výdaje ve výši 165 606 800,- Kč;
 - Financování tvoří použití fi nanční rezervy ve výši 

73 598 600,- Kč.
• Závazné ukazatele rozpočtu na rok 2025.
• Předložené znění Smlouvy o příspěvku na spolufi nan-

cování Minimální sítě sociálních služeb ORP Břeclav 
pro roky 2025 a 2026, která bude uzavřena mezi obcí 
Hrušky a městem Břeclav, za účelem zajištění spolufi -
nancování registrovaných sociálních služeb zařazených 
do Minimální sítě sociálních služeb ve správním obvo-
du obce s rozšířenou působností Břeclav. Příspěvek činí 
130,- Kč x počet obyvatel k 1. 1. příslušného kalendář-
ního roku.

• V předloženém znění Obecně závaznou vyhlášku obce 
Hrušky o stanovení obecního systému odpadového hos-
podářství.

• V předloženém znění Obecně závaznou vyhlášku obce 
Hrušky o místním poplatku za obecní systém odpadové-
ho hospodářství.

• Navrhovanou kupní cenu  ve výši 545 000,- Kč bez DPH 
za pozemek parc. č. 213 a parc. č. 214, oba v k.ú Hruš-
ky, kterou nabízí Správa železnic, s. o.

Zastupitelstvo obce neschválilo:
• Zřízení oddychové zóny s mobiliářem na zpevněné plo-

še u tréninkového hřiště na pozemku parc. č. 1072/6 
v k.ú. Hrušky.

Zasedání rady obce 2. prosince 2024
Rada obce schválila:
• V předloženém znění Dodatek č. 2 ke Smlouvě o zajiště-

ní služeb pro Českou poštu, s.p., jejímž předmětem je 

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Rozpočtové opatření č. 6, které bylo přijato radou 

obce 11. 11. 2024 usnesením č. RO 6/50/24.
• Informaci ve věci plánovaného umístění retenční nádr-

že v rámci výstavby dálnice D55 v katastru obce Hrušky 
a pověřuje vedení obce s jednáním v této věci zejména 
s ohledem na zachycování vody v krajině a její poten-
cionální využití pro Obec Hrušky.

Zasedání zastupitelstva obce 3. března 2025
Zastupitelstvo obce schválilo:
• Koupi pozemku parc. č. 254/23 – ostatní plocha, ostat-

ní komunikace o výměře 42 m2, v k.ú. Hrušky za kupní 
cenu ve výši 4 200,- Kč a uzavření kupní smlouvy v této 
věci v předloženém znění.

• Ve smyslu ust. § 85 písm. n) zákona o obcích zplnomocnění 
rady obce Hrušky k rozhodování o právním jednáních dle 
tohoto ustanovení, a to ve věci nabytí hmotných nemovi-
tých věcí obcí v dražbě, ve veřejné soutěži o nejvhodněj-
ší nabídku nebo jiným obdobným způsobem; tj. včetně 
stanovení maximální ceny takových nemovitých věcí, za 
kterou, respektive které, je obec Hrušky ochotna takové 
nemovité věci nabýt do svého do svého vlastnictví.

• Bezúplatný převod spoluvlastnického podílu o velikosti 
id. 6/40 na pozemku parc. č. 254/10 v k.ú. Hrušky na 
obec Hrušky z České republiky, zastoupené Státním po-
zemkovým úřadem.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Rozpočtové opatření č. 7, které bylo přijato radou 

obce 30. 12. 2024 usnesením č. RO 3/54/24.

s účinností od 1. 1. 2025 změna provize za poskytování 
ujednaných služeb ve výši stanovené v Ceníku, který je 
nedílnou součástí Obchodních podmínek. Dodatek č. 2 
se uzavírá mezi obcí Hrušky a Českou poštou, s.p.
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• V předloženém znění Smlouvu o zřízení věcného bře-
mene na pozemku parc. č. 1566/48 v k.ú. Hrušky, uza-
vřenou mezi obcí Hrušky a fi rmou EG.D, a.s. s jednorá-
zovou náhradou 2 000,- Kč bez DPH.

• V předloženém znění Smlouvu o zřízení věcného 
břemene – služebnosti na pozemku parc. č. 2249/2 
a 2249/3 v k.ú. Hrušky, uzavřenou mezi obcí Hrušky 
spolu s Lesy ČR, s.p. (vlastnící každá ½ podíl pozemku 
parc. č. 2249/2 a 2249/3) a fi rmou NET4GAS, s.r.o. za 
jednorázovou náhradu ve výši 192,50 Kč bez DPH pro 
obec Hrušky.

• V předloženém znění Smlouvu o odběru textilního od-
padu jejímž předmětem je odběr textilního odpadu 
z kontejnerů umístěných na sběrném dvoře obce za 
cenu 1 200,- Kč/rok/kontejner. Smlouva bude uzavře-
na mezi obcí Hrušky a fi rmou AIDEDTEX s.r.o.

• Změnu zápisu údaje vedeného v rejstříku škol a škol-
ských zařízení pro MŠ Hrušky, a to výmaz adresy výdej-
ny školní jídelny – Hrušky, Hlavní 51.

• V předloženém znění Smlouvu o zřízení místa veřejné-
ho zpětného odběru výrobců elektrozařízení. Smlouva 
bude uzavřena mezi obcí Hrušky a fi rmou REMA systém, 
a.s.

• V předloženém znění cenovou nabídku na přípravu 
a realizaci VŘ pro zakázku malého rozsahu a dotační 
management na pořízení dopravního automobilu pro 
SDH Hrušky, kterou předložila Martina Mazuchová. Na-
bídková cena činí 40 000,- Kč.

• Předložené znění příkazní smlouvy na přípravu a rea-
lizaci VŘ pro zakázku malého rozsahu a dotační man-
agement na pořízení dopravního automobilu pro SDH 
Hrušky, která bude uzavřena mezi obcí Hrušky a paní 
Martinou Mazuchovou.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 
199/LBOX/2024, který bude uzavřen mezi obcí Hrušky 
a fi rmou STRABAG a.s. Předmětem dodatku je změna 
ceny díla – snížení  hodnoty díla z 1 142 830,26 Kč bez 
DPH na hodnotu díla 896 815,47 Kč bez DPH. Dodatek 
se  týká opravy chodníku a komunikace na ulici Hřbi-
tovní.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 
200/LBOX/2024, který bude uzavřen mezi obcí Hrušky 
a fi rmou STRABAG a.s. Předmětem dodatku je změna 
ceny díla – snížení hodnoty díla z 3 254 765,22 Kč bez 
DPH na hodnotu díla 2 459 366,45 Kč bez DPH. Dodatek 
se týká opravy komunikace na ulici Záhumenní I (od 
hřbitova po ulici Na rybníčku).

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě 
o dílo č. 201/LBOX/2024, který bude uzavřen mezi 
obcí Hrušky a fi rmou STRABAG a.s. Předmětem do-
datku je změna ceny díla – snížení hodnoty díla 
z 829 576,53 Kč bez DPH na hodnotu díla 461 974,16 
Kč bez DPH. Dodatek č. 1 se týká opravy parkova-
cích zálivů na Zahajce.

Rada obce projednala:
• Zřízení vyhrazeného parkovacího stání před rodinným 

domem na ulici Břeclavská 512, Hrušky.
• Nové návrhy opatření související s umístěním retenč-

ní nádrže na ulici Polní na pozemcích parc. č. 771/1 

a 771/5 v k.ú. Hrušky, která by měla být součástí od-
vodnění plánované dálnice D55.

Zasedání rady obce 16. prosince 2024
Rada obce schválila:
• V předloženém znění Smlouvu o zřízení věcného břeme-

ne na pozemku parc. č. 573/1, 668/1, 668/8, 733/11 
v k.ú. Hrušky, uzavřenou mezi obcí Hrušky a fi rmou 
EG.D, a.s. s jednorázovou náhradou 9 900,- Kč bez DPH.

• Předložené znění Smlouvy o právu umístění a prove-
dení stavby na pozemku parc. č. 670/5 v k.ú. Hrušky. 
Jedná se o umístění a provedení kanalizační přípojky 
na pozemku p. č. 670/5.

• Plán inventur obce Hrušky na rok 2025 a navrhla vyhlá-
šení inventarizace dle předloženého plánu v době od 6. 
1. 2025 do 31. 1. 2025.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
“Větrolam v k.ú. Hrušky” ze dne 25. 7. 2024. Dodatek 
č. 1 bude uzavřen mezi obcí Hrušky a fi rmou KAVYL, 
spol. s r.o. Předmětem dodatku jsou odsouhlasené 
a provedené méněpráce a vícepráce, přičemž cena za 
dílo zůstává nezměněna.

Rada obce neschválila:
• V předloženém znění Dodatek č. 7 ke Smlouvě o posky-

tování komplexních služeb v odpadovém hospodářství, 
který upravuje ceny za poskytované služby v souvis-
losti se změnou infl ace a nárůstu provozních nákladů 
s účinností od 1. 1. 2025.

Zasedání rady obce 30. prosince 2024
Rada obce schválila:
• Rozpočtové opatření č. 7/2024 se zvýšením příjmo-

vé části o 4 540 800,- Kč, snížením výdajové části 
o 70 317 700,- Kč a vytvořením fi nanční rezervy ve fi -
nancování ve výši 74 858 500,- Kč.

• V předloženém znění rozpočet příspěvkové organizace 
Základní škola Hrušky na rok 2025. Rozpočet je sesta-
ven jako vyrovnaný s částkou 9 135 000,-- Kč na straně 
výnosů i nákladů.

• V předloženém znění Střednědobý výhled rozpočtu Zá-
kladní školy Hrušky, p.o. na rok 2026 – 2028.

• V předloženém znění rozpočet příspěvkové organizace 
Mateřská škola Hrušky na rok 2025. Rozpočet je sesta-
ven jako vyrovnaný s částkou 9 380 000,-- Kč na straně 
výnosů i nákladů.

• V předloženém znění Střednědobý výhled rozpočtu Ma-
teřské školy Hrušky, p.o. na rok 2026 – 2028.

• Poskytnutí daru ve výši 10 000,- Kč na Tříkrálový kon-
cert a v předloženém znění Darovací smlouvu, která 
bude uzavřena mezi obcí Hrušky a  Římskokatolickou 
farností Moravská Nová Ves.

• Poskytnutí věcných darů z rozpočtu obce do tomboly na 
plesy konané v obci, pořádané Římskokatolickou far-
ností Moravská Nová Ves, Regionem Podluží a Základní 
školou Moravská Nová Ves do hodnoty 15 000,- Kč.

• Předloženou Smlouvu o připojení k distribuční sestavě 
z napěťové hladiny nízkého napětí na pozemku parc. č. 
1566/47 (27 RD + ČS), která bude uzavřená mezi obcí 
Hrušky a fi rmou EG.D, a.s.
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Zasedání rady obce 6. ledna 2025
Rada obce schválila:
• Poskytnutí daru ve výši 10 000,- Kč a v předloženém 

znění Darovací smlouvu, která bude uzavřena mezi 
obcí Hrušky a Malovaným krajem, z. s.

• Poskytnutí daru ve výši 30 000,- Kč a v předloženém 
znění Darovací smlouvu, která bude uzavřena mezi 
obcí Hrušky a Svazem tělesně postižených v České re-
publice, z. s.

• Poskytnutí daru ve výši 37 332,- Kč a v předloženém 
znění Darovací smlouvu, která bude uzavřena mezi 
obcí Hrušky a Diecézní charitou Brno, Oblastní charitou 
Rajhrad.

• V předloženém znění Smlouvu o zřízení věcného bře-
mene  na pozemku parc. č. 1110/1, 1116/1 v k.ú. 
Hrušky, uzavřenou mezi obcí Hrušky a fi rmou EG.D, a.s. 
s jednorázovou náhradou 6 100,- Kč bez DPH.

• Revokaci usnesení RO ze dne 16. 12. 2024, kterým ne-
byl schválen Dodatek č. 7 ke Smlouvě o poskytování 
komplexních služeb v odpadovém hospodářství předlo-
žený fi rmou AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o.

• V předloženém znění Dodatek č. 7 ke Smlouvě o posky-
tování komplexních služeb v odpadovém hospodářství, 
který upravuje ceny za poskytované služby v souvislosti 
se změnou infl ace a nárůstu provozních nákladů s účin-
ností od 1. 2. 2025. Dodatek bude uzavřen mezi obcí 
Hrušky a fi rmou AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o.

Zasedání rady obce 21. ledna 2025
Rada obce schválila:
• Předloženou cenovou nabídku ve výši 18 000,- Kč na 

zhotovení projektové dokumentace a inženýrskou čin-
nost pro stavbu “Hrušky – opěrné stěny na manipulační 
ploše”, kterou předložil Ing. Jaroslav Fojtách.

• V předloženém znění Smlouvu o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene na pozemku parc. č. 772/1, 
772/2 v k.ú. Hrušky, která bude uzavřena mezi obcí 
Hrušky a fi rmou EG.D s jednorázovou úplatou 16 600,- 
Kč bez DPH.

• Předloženou cenovou nabídku ve výši 39 000,- Kč bez 
DPH na zpracování žádosti o dotaci z prostředků Stát-
ního fondu podpory investic ke krytí nákladů spojených 
s vybudováním nové technické infastruktury Na zahaj-
ce, kterou předložila fi rma Project management Con-
sulting & Service.

Rada obce projednala:
• V rámci průzkumu trhu cenové nabídky na vestavbu 

kuchyňských koutů do ubytovacích prostor v budově 
Kulturně společenského centra.

Zasedání rady obce 29. ledna 2025
Rada obce schválila:
• Předloženou cenovou nabídku a příkazní smlouvu na 

organizaci a administraci podlimitního výběrového ří-
zení na dodávky „Obecní kamerový systém Hrušky“, 
kterou předložila fi rma IK consult s.r.o. Předložená 
cenová nabídka činí 64 000,- Kč bez DPH. Příkazní 
smlouva bude uzavřena mezi obcí Hrušky a fi rmou IK 
consult s.r.o.  

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo, 
který bude uzavřený mezi obcí Hrušky a fi rmou ATOM – 
ATELIÉR s.r.o. Předmětem dodatku je změna plnění roz-
sahu práce a změna ceny díla, která se z důvodu zpraco-
vání statického posudku navyšuje o 38 000,- Kč bez DPH.

• Předloženou cenovou nabídku a příkazní smlouvu na or-
ganizaci a administraci výběrového řízení zakázky malé-
ho rozsahu na akci „Parkovací zálivy – ul. Hlavní“, kte-
rou předložila fi rma IK consult s.r.o. Předložená cenová 
nabídka činí 32 000,- Kč bez DPH. Příkazní smlouva bude 
uzavřena mezi obcí Hrušky a fi rmou IK consult s.r.o.

• V předloženém znění Zadávací dokumentaci na veřej-
nou zakázku malého rozsahu na akci „Parkovací zálivy 
– ul. Hlavní“.

• Níže uvedené uchazeče, kterým bude zaslána Výzva 
k předložení nabídky na akci „Parkovací zálivy – ul. Hlav-
ní“: Stavba a údržba silnic s.r.o., SWIETELSKY stavební 
s.r.o., STRABAG, a.s.

• Jmenování komise pro VŘ zakázky malého rozsahu – 
„Parkovací zálivy – ul. Hlavní“.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na 
“Podzemní kontejnery Hrušky – stanoviště podzemních 
kontejnerů na separovaný odpad – Hrušky – 3. Část U ryb-
níka”, který bude uzavřený mezi obcí Hrušky a fi rmou 
VHS Břeclav s.r.o. Předmětem dodatku je změna dokon-
čení díla a termíny předání a převzetí dokončeného díla.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na 
“Podzemní kontejnery Hrušky – stanoviště podzemních 
kontejnerů na separovaný odpad – Hrušky – 4. Část ulice 
Hlavní”, který bude uzavřený mezi obcí Hrušky a fi rmou 
VHS Břeclav s.r.o. Předmětem dodatku je změna dokon-
čení díla a termíny předání a převzetí dokončeného díla.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na 
“Podzemní kontejnery Hrušky – stanoviště podzemních 
kontejnerů na separovaný odpad – Hrušky – 6. Část uli-
ce U Svodnice”, který bude uzavřený mezi obcí Hrušky 
a fi rmou VHS Břeclav s.r.o. Předmětem dodatku je změ-
na dokončení díla a termíny předání a převzetí dokonče-
ného díla.

• Poskytnutí daru ve výši 25 000,- Kč a v předloženém 
znění Darovací smlouvu, která bude uzavřena mezi obcí 
Hrušky a spolkem Štěpánští koledníci, z.s. na vydání 
zpěvníku s CD.

• Přijetí věcného daru v hodnotě 2 096,98 Kč do tom-
boly na Krojový ples pořádaný hrušeckou chasou dne 
8. 2. 2025 a v předloženém znění Darovací smlouvu, kte-
rá bude uzavřena mezi obcí Hrušky a fi rmou Fosfa a.s.

Zasedání rady obce 17. února 2024
Rada obce schválila:
• Poskytnutí daru ve výši 5 000,- Kč a v předloženém znění 

Darovací smlouvu, která bude uzavřena mezi obcí Hruš-
ky a Zdravotním klaunem, o.p.s.

• Předložené znění Smlouvy o právu umístění a provedení 
stavby na pozemku parc. č. 206/6 v k.ú. Hrušky. Jed-
ná se o umístění a provedení vodovodní a kanalizační 
přípojky na pozemku parc. č. 206/6 v k.ú. Hrušky, ve 
vlastnictví obce.

• Předložené znění Smlouvy o právu umístění a provedení 
stavby na pozemku parc. č. 456/1 v k.ú. Hrušky. Jedná 
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se o umístění a provedení vodovodní přípojky na pozem-
ku parc. č. 456/1 v k.ú. Hrušky, ve vlastnictví obce.

• Předloženou cenovou nabídku na zpracování Pasportiza-
ce a osazení nádob na odpady RFID čipy od společnosti 
ARCH consulting, s.r.o. Nabídková cena činí 121 250,- 
Kč bez DPH a obsahuje pasportizaci a osazení nádob na 
odpad RFID čipy a doplňkové služby (beseda s občany 
a proškolení zaměstnanců).

• V předloženém znění Smlouvu o provádění DDD služ-
by, kterou obec Hrušky uzavře s fi rmou DDD Služby – 
Bc. Martina Haladyová. Služby spočívají v provádění 
pravidelných deratizačních pracích na území obce za 
dohodnutou částku 23 000,- Kč bez DPH/1 kompletní 
DDD.

• Předložené znění Smlouvy o právu umístění a provedení 
stavby na pozemku parc. č. 456/1 v k.ú. Hrušky. Jed-
ná se o umístění a provedení vodovodní a kanalizační 
přípojky na pozemku parc. č. 456/1 v k.ú. Hrušky, ve 
vlastnictví obce.

• Předložené znění Smlouvy o právu umístění a provedení 
stavby na pozemku parc. č. 772/1 v k.ú. Hrušky. Jedná 
se o umístění a provedení kanalizační přípojky na po-
zemku parc. č. 772/1 v k.ú. Hrušky, ve vlastnictví obce.  

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 

Hrušky - ul. Hlavní, chodník II (od kostela po č.p. 116), 
který bude uzavřený mezi obcí Hrušky a fi rmou BS-IMEX, 
s.r.o. Předmětem dodatku č. 1 je změna plnění rozsahu 
méněprací a víceprací a snížení ceny za dílo z hodnoty 
díla 4 370 000,- Kč bez DPH na hodnotu díla ve výši 2 068 
624,77 Kč bez DPH.

• V předloženém znění Zadávací dokumentaci na veřej-
nou zakázku malého rozsahu na akci „Vestavba kuchyň-
ských koutů – ubytovací prostory KSC“.

• Níže uvedené uchazeče, kterým bude zaslána Výzva 
k předložení nabídky na akci „Vestavba kuchyňských 
koutů – ubytovací prostory KSC“: Hrušecká stavební 
spol. s r.o., SBD, spol. s.r.o., F&K&B, a.s.

• Jmenování komise pro VŘ zakázky malého rozsahu – 
„Vestavba kuchyňských koutů – ubytovací prostory KSC“.

Rada obce projednala:
• Žádost o poskytnutí fi nančního příspěvku na výměnu 

oken na myslivecké chatě, kterou obdržela od Myslivec-
kého spolku Hrušky.

• Žádost o poskytnutí daru na dobročinný koncept Naděje 
na kolech.

• Technický návrh řešení vlhkého zdiva presbytáře v kos-
tele sv. Bartoloměje v Hruškách.

Nové bydlení pro seniory

Nová knihovna 21. století v Kulturně společenském centru?

Vzhledem k rostoucímu zájmu 
o projekt nového bydlení pro seniory 
v naší obci bychom vám rádi poskytli 
podrobnější informace o tom, jak bude 
toto bydlení vypadat.

Bytový dům je navržen s ohledem 
na potřeby seniorů, s důrazem na 
bezbariérovost a snadnou dostupnost 
všech prostor. Budova bude mít moder-
ní a esteticky příjemný vzhled, který 
zapadne do okolní zástavby. K dispozici 
bude také společný prostor pro setká-
vání a aktivity obyvatel domu.

V přízemí je umístěno sedm plně 
bezbariérových jednopokojových 
bytů (1+kk) přizpůsobených potře-
bám seniorů s omezenou pohybli-
vostí. Podkroví (2.NP) zahrnuje dva 
dvoupokojové byty (2+kk) pro páry 
nebo seniory, kteří preferují více pro-

Vážení občané, rádi bychom vás informovali o zajíma-
vém projektu, který by mohl přinést novou podobu nevy-
užitým prostorám bývalé kavárny v budově Kulturně spo-
lečenského centra. Studenti Fakulty architektury Vysokého 
učení technického v Brně navrhli tyto prostory přestavět na 
moderní knihovnu 21. století.

Ve středu 5. února 2025 jsme se v brněnské Moravské 

storu. Všechny jsou vybaveny kuchyň-
skou linkou a sociálním zařízením. 
V domě bude k dispozici pohotovost-

ní WC, technická místnost, úklidová 
komora a sklepní kóje pro uskladnění 
osobních věcí.

zemské knihovně zúčastnili slavnostního předání architek-
tonických návrhů a modelů knihoven, které pro nás zpra-
coval tým studentů – Branislav Csiszár, Nelly Eva Juhariová 
a Tomáš Růžička v rámci ateliérového zadání pod vedením 
pedagoga Ing. arch. Jana Kratochvíla a za účasti odborné 
konzultantky Mgr. Lenky Dostálové. Studenti nám předsta-
vili a předali nejen své návrhy prostřednictvím architek-
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tonických výkresů, vizualizací, papírových modelů, ale do 
zrekonstruovaných knihoven bylo možné vstoupit také díky 
brýlím pro virtuální realitu.

Aby bylo možné realizovat tento projekt, bude nutné 
provést statický posudek budovy, který určí, zda jsou pro-

story bývalé kavárny vhodné pro plánovanou přestavbu. 
I tuto přípravnou fázi nám zpracují studenti VUT. Poté 
budeme rozhodovat o dalším postupu a vás pravidelně in-
formovat. Fotografi e z této akce najde na zadní straně 
obálky.

Debata o rozvoji obnovitelných zdrojů energie na Podluží

Výjezdní zasedání Regionu Podluží

Do roku 2030 by Česko mělo získávat třetinu energie z ob-
novitelných zdrojů, počítá s tím Politika ochrany klimatu, 
kterou vloni aktualizovalo Ministerstvo životního prostředí. 
Cílem je mimo jiné zvýšit energetickou soběstačnost, napří-
klad díky fotovoltaickým nebo větrným elektrárnám.

K budoucnosti obnovitelné energie na Podluží proběhla 
4. března 2025 v zasedací místnosti obecního úřadu debata, 
které se zúčastnilo zhruba 50 lidí, mezi nimiž byli také sta-
rostové z okolních obcí. Pozvání přijali a zásadní informace 
k tématu sdělili Radim Misiaček, koordinátor přípravy akce-
leračních zón obnovitelných zdrojů energie, poradce vrchní-
ho ředitele ochrany klimatu MŽP a Edvard Sequens, poradce 
vrchního ředitele ochrany klimatu MŽP. Mimo jiné zazněly 

Koncem února 2025 vyrazili zástupci členských obcí Regi-
onu Podluží společně se zástupci MAS Jižní Slovácko na vý-
jezdní zasedání do příhraniční oblasti Jižních Čech. Cílem 
byl Frymburk – městys v Jihočeském kraji v okrese Český 
Krumlov.

Hlavním bodem výjezdního programu byly exkurze zamě-
řené na větrné elektrárny a komunitní energetiku.

První zastávkou byla prohlídka větrné elektrárny Schen-
kenfelden, která využívá svou polohu na kopci k výrobě 
elektřiny pomocí větru. Již od roku 1998 se zde nachází dvě 

cenné informace o situaci v České republice i Evropě a také 
důležité plánované legislativní změny. Děkujeme všem za 
účast a věcnou debatu.

Slovo předsedy Svazu měst a obcí k budoucnosti energetiky
Vážené starostky, vážení starostové, 

kolegové a partneři, energetika patří 
mezi klíčová témata, která ovlivňují 
každodenní životy nás všech. Rostoucí 
ceny energií, nové legislativní změny 
a technologické inovace kladou před 
naše města a obce nocé výzvy, ale zá-
roveň otevírají prostor pro příležitosti, 
o kterých bychom ještě před pár lety 
nemohli uvažovat. Je proto nesmír-
ně důležité, abychom jako Svaz měst 
a obcí České republiky zůstali na čele 
těchto změn a poskytovali podporu 
všem, kteří usilují o energetickou sobě-
stačnost a udržitelnost.

Návrh zákona OZE III má být jedním 
z legislativních nástrojů, který přiná-
ší konkrétní kroky k podpoře moderní 

energetiky. Sdílení energie mezi obce-
mi, akumulace přebytků z obnovitel-
ných zdrojů nebo agregace fl exibility 
– to jsou termíny, které dnes získávají 
konkrétní podobu a mění naše uvažo-
vání o tom, jak spravujeme energeické 
zdroje. Naše obce se díky těmto změ-
nám mohou stát nejen spotřebiteli, ale 
i producenty energie, čímž posílí svou 
soběstačnost a stabilitu.

Tento posun však vyžaduje nejen 
legislativní podporu, ale i spoluprá-
ci mezi státem, průmyslem a samo-
správami. Proto Svaz měst a obcí ČR 
intenzivně jedná s vládou i experty, 
aby obce měly k dispozici dostatečné 
nástroje a prostředky pro investice do 
obnovitelných zdrojů. Zároveň se sna-

žíme přispět k tomu, aby každá obec 
– malá i velká – měla přístup k odbor-
nému poradenství, technologiím a fi -
nančním zdrojům potřebným k realiza-
ci těchto projektů.

Inspirací jsou nám také příběhy na-
šich členů. Obce jako Hostětín či Dívčí 
Hrad ukazují, že i menší sídla mohou 
být v čele udržitelnosti, když se spojí 
odvaha a inovativní přístup. Ať už jde 
o centrální vytápění biomasou, solární 
panely nebo dokonce větrné elektrár-
ny, každý projekt má potenciál měnit 
životy občanů a přispívat k ochraně ži-
votního prostředí.

František Lukl, předseda svazu
(zdroj: čtvrtletník Svazu měst 

a obcí ČR č. 1/2025)

60 metrů vysoké elektrárny o výkonu 600 kW. Během exkur-
ze jsme se setkali s provozovatelem elektrárny, který nám 
poskytl nejenom zajímavé informace o tom, jak se vyrábí 
elektřina z větru, ale také o tom, jak jsou větrné elektrárny 
navrženy a jak fungují. Lépe jsme se tak seznámili s tím, jak 
využití obnovitelných zdrojů energie může přispět k udrži-
telnému rozvoji. Poté jsme se přemístili do nedaleké místní 
teplárny Nachwärme Schenkenfelden, kde nás místní pro-
vozovatelé seznámili s lokálním zásobování teplem.  Během 
exkurze jsme také obdivovali nádhernou krajinu, která se 
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rozkládá kolem větrné elektrárny, což udělalo z naší prohlíd-
ky krásný zážitek.

Další zastávkou byla návštěva EEG (Erneuerbare-Energie-
-Gemeinschaft) v Reichenau im Mühlkreis, neboli Společen-
ství pro obnovitelnou energii.

Místní VFEEG je rostoucí sdružení měst a obcí Horního Ra-
kouska, které se zavázalo k udržitelným energetickým komuni-
tám. Vyvíjí nová řešení k ekologické energetické budoucnosti. 
Zástupci tohoto sdružení nás seznámili se svou činností a dozvě-
děli jsme se také, jak mohou občané z vybraných měst a obcí 
společně vyrábět a využívat elektřinu. Během výjezdního zase-
dání probíhala výměna zkušeností a sdílení dobré praxe. 

Marcela Jakubíčková

Co zaznělo na besedě o Obnovitelných zdrojích energie

Proč nebudovat větrné elektrárny

Počátkem března v naší obci proběh-
la moderovaná beseda na téma obnovi-
telné zdroje energie, dále (OZE).

Česká republika v rámci členství 
v EU podepsala závazky, že v dohledné 
době bude třetinu spotřebované ener-
gie vyrábět pomocí OZE. Podmínky ČR, 
která nemá rozsáhlé pobřeží a vysoké 
hory, tomu ale příliš nenahrávají, navíc 
nejen tato, ale i předešlé vlády tuto 
problematiku dlouho neřešily, proto 
v dnešní době z OZE pochází jen okolo 
3 % energie. Z toho důvodu se nyní snaží 
schválit, na poslední chvíli horkou jeh-
lou šitý zákon o OZE III. (schválen v pá-
tek 14. března).

Účast byla hojná, beseda proběhla 
v poklidné atmosféře, byť se jí účast-
nili především občané s negativním ná-
zorem na případnou výstavbu větrníků 
v katastru obce Hrušky. Možná i proto, 
že se přednášející ani nesnažili hrát 
osoby nestranné. Jak také, když pan 
doktor Misiaček je vedoucím a kontakt-
ní osobou pro tvorbu Mapy akcelerač-
ních zón a pan inženýr Sequens je od 
devadesátých let zarytým bojovníkem 
proti jádru.

Co tedy na besedě s občany zaznělo:
Termín plnění závazku se kvapem 

blíží, vláda proto upřednostňuje výstav-
bu velkých zdrojů OZE pocházejících 
z fotovoltaických a větrných elektrá-

Využívání přírodních obnovitelných 
zdrojů pro potřeby lidstva vždy ovliv-
ňuje tímto svým procesem více souvi-
sejících složek přírody. Bohužel je však 
často výplodem neodborného procesu 
se záměrem vlastního prospěchu určité 

ren. Podpora menších a jiných OZE nej-
spíš pokračovat bude, ale není momen-
tálně prioritou.

Mapa akceleračních zón je rozděle-
ní území na tři různé zóny, červenou, 
žlutou a zelenou. Ve vládním prohláše-
ní je uvedeno, že při tvorbě zón budou 
spolupracovat obce a kraje, nakonec 
tuto mapu vytvořila skupinka lidí bez 
širší konzultace. Vhodné zóny byly vy-
mezeny spíše velkoryse, bez ohledu na 
to, zda je v místě dostatečné proudění 
vzduchu, jen s ohledem na požadavky 
armády, památkářů, životního prostředí 
a dalších dotčených institucí.

Předchozí zákon o OZE II usnad-
nil výstavbu tím, že není třeba změny 
územního plánu, nový zákon o OZE III 
a Mapa akceleračních zón dále zjedno-
dušují schválení výstavby. Jestliže do-
posud trval schvalovací proces až deset 
let, nově je možné v zelených zónách 
zvládnout schvalovací proces do jedno-
ho roku, resp. do dvou let u zón žlutých, 
kam patří katastr naší obce. V červe-
ných zónách se s výstavbou nepočítá, 
protože zahrnují téměř veškeré pohoří 
obklopující republiku a zpravidla jsou 
na něm národní parky a CHKO.

O něco přísnější pravidla budou pla-
tit pouze pro větší větrné parky, od 4 
větrníků výše. Nikdo však neřeší výkon 
takových elektráren, kde platí čím vyšší 

skupiny lidí prostřednictvím zneužívání 
hlouposti těch ostatních. Jeden z ta-
kovýchto příkladů je budování monst-
rózních větrných elektráren, kdy eko-
nomická využitelnost přírodního zdroje 
je oproti jejich škodlivosti minimální 

výkon, tím vyšší elektrárna. Při besedě 
několikrát zaznělo, že dosavadní větr-
níky o výšce okolo 100 metrů, jak je 
známe ze sousedního Rakouska, jsou už 
překonané a plánuje se výstavba výkon-
nějších. Ostatně už na podzimní pre-
zentaci jednoho ze zájemců o výstavbu 
nám, zastupitelům obce, fi rma předsta-
vila projekt větrníků vysokých 250 met-
rů a listů dalších 70 metrů.

Zazněla také velmi zajímavá in-
formace, že bez určité formy podpory 
nebudou tyto zdroje nikdy ekonomicky 
životaschopné.

V poslední době diskutované téma 
sezónní nadvýroby elektřiny, což se tedy 
týká spíše elektráren fotovoltaických, 
se údajně vyřeší výstavbou nových, vod-
ních přečerpávacích elektráren. Kdy? 
Na to už jsme odpověď nedostali. Snad 
hned po dostavbě Dukovan začnou ales-
poň s jejich přípravou.

Na další otázky především o likvida-
ci vysloužilých elektráren, negativním 
vlivu na životní prostředí a zdraví lidí 
se nám dostalo odpovědí pouze po-
vrchních, oba pánové je bagatelizovali 
a zmiňované studie o škodlivosti označi-
li za nedohledatelné, byť se je následně 
podařilo v krátké době dohledat.

Že lze vše řešit i jinak o tom v někte-
rém z dalších Okének.

Ing. Tichý Petr

a nesrovnatelná! Jedním ze základních 
problémů využívání přírodních zdrojů 
je ten, že nejdříve jsou alokovány fi -
nance pro tento zelený byznys a teprve 
potom se hledá  často nedokonalá a ne-
funkční technologie. Zkráceně uvedu 
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některé odborné studie vědců, kdy na 
základě výsledků jejich výzkumu se již 
od větrných elektráren upouští a tyto 
jsou složitě likvidovány.

Počátkem tohoto roku byla pod ve-
dením Russella McKenna, předního švý-
carského vědce v oblasti energetiky, 
a dalších 22 vědců z celé Evropy, zpra-
cována klíčová studie ohledně dopadů 
vývoje větrné energetiky. Tato studie 
systematicky analyzuje přes 400 vědec-
kých prací z celého světa a shrnuje, jak 
větrná energetika škodí ekonomicky, 
ekologicky, zdravotně i sociálně.

Souvislost mezi hlukem větrných tur-
bín, poruchami spánku a kvalitou života 
s využitím dat z publikovaných observač-
ních studií z celého světa zkoumal I. G. 
Onakpoya se svým týmem z Oxfordské 
univerzity. Výsledky naznačují, že hluk 
větrných turbín významně zvyšuje rizi-
ko zdravotních problémů, zvyšuje prav-
děpodobnost poruch spánku a že šum 
generovaný větrnými turbínami korelu-
je s nižší kvalitou života, což potvrzují 
i nizozemští vědci Ch. Baliatsas a spol., 
kteří konstatují, že nízká frekvenční 
hlučnost (LFN) a infrazvuk z větrníků vy-
volávají různé nepříznivé psychologické 
účinky a ruší spánek.

Větrné elektrárny mohou hlukovým 
znečištěním z provozu větrných turbín 
negativně ovlivnit především ptáky a ne-
topýry, narušují jejich hnízdění, rozmno-
žování a pohybové vzorce, což může mít 
za následek úbytek populace a vysídlení. 
R. Lopucki a jeho tým z Lublinských uni-
verzit zjistili změny chování také u su-
chozemských savců jako je zvěř srnčí 
a zaječí, které se větrníkům vyhýbají 
a mění tak své migrační trasy. Podobné 
výsledky zjistili švédští vědci A. Skarin 
a P. Sandström u sobí populace, která se 
díky těmto změnám stala ohroženou.

Nezanedbatelný je také vliv na míst-
ní počasí a klimatické vzorce. O tom 
existují široké důkazy na základě foto-
grafi í, satelitních snímků, měření a mo-
delování. Jednou ze zásadních studií 
dokazujících vliv větrných elektráren 
na dlouhodobé místní atmosférické 
podmínky zpracovala americká vědkyně 
N. Budini a její tým, a taktéž američtí 
vědci Miller a Keith z Harvardské univer-
zity již v roce 2018 publikovali studii, 
která dokazuje vliv větrných elektráren 
na místní klima tím, že promícháváním 
mezní vrstvy atmosféry dochází k efek-
tu oteplování vzduchu, a to především 
v noci. V naší aridní oblasti s velkými 

výkyvy teplot a srážek by nebylo vhod-
né tyto klimatické anomálie ještě více 
podporovat.

V nedávné době byly publikovány 
také poznatky Fraunhoferovy studie ci-
tované vědeckou službou Bundestagu 
týkajícího se abraze vysoce nebezpeč-
ných látek (PFAS a BPA) z lopatek roto-
rů, k níž dochází v šokujících množstvích 
až 100 kg těchto částic za rok na jed-
nu elektrárnu, přičemž se jedná o vel-
mi malé částice (mikroplasty), které 
se stávají součástí životního prostředí, 
mohou být vdechovány nebo mohou být 
skrz půdu zabudovány do rostlin země-
dělských plodin a následně do lidského 
organismu. Na veřejné debatě na obci 
jste sice mohli slyšet bagatelizaci toho-
to jevu, protože mikroplasty jsou přeci 
všude, nebylo však zmíněno, že kriticky 
nebezpečné jsou tyto látky z větrného 
průmyslu především z toho důvodu, že 
jsou rozfoukávány velmi vysoko, a tudíž 
na velké ploše.

Obrovské problémy jsou s likvida-
cí těchto sklolaminátových lopatek, 
je již celosvětově známo, že jejich 
ukládání pod zem způsobuje význam-
né znečištění půdy a podzemních vod, 
což má negativní dopad na místní eko-
systémy a zdraví lidí. Do roku 2030 se 
očekává, že přibližně 60.000 větrných 
turbín dosáhne konce své životnosti na 
celém světě, z nichž dvě třetiny jsou 
v Evropě. Dieter Stapf z německého 
Technologického institutu v Karlsruhe 
(KIT) potvrzuje, že pro likvidaci toho-
to odpadu stále neexistuje zavedené 
řešení. Na obecní debatě jste mohli od 
pánů slyšet, že není problém z nich vy-
robit cement. O tom, že tento způsob 
je aplikován sporadicky a jenom v Ně-
mecku, Švýcarsku a v o něco větším 
měřítku v USA a zbylé desetitisíce lo-
patek skutečně končí na (podle výrobců 
dočasných) skládkách, už se nezmínili.

Větrná energie úzce souvisí s tak 
zvaným zeleným vyvlastňováním (green 
grabbing), které je již popsáno v mno-
ha zemích jako proces, kdy vlády, ener-
getické společnosti či nadnárodní or-
ganizace zabírají půdu s argumentem 
ochrany přírody a boje proti klimatic-
kým změnám, zisky z obnovitelných 
projektů však plynou těmto subjektům, 
zatímco místní obyvatelé a ekosystémy 
nesou negativní dopady. Jednu z vý-
znamných studií na toto téma zpraco-
val J. Fairhead a jeho tým z univerzity 
v anglickém Sussexu. Tento zelený neo-

liberalismus, kdy se tržní principy kom-
binují s enviromentální politikou a fi rmy 
vytvářejí falešný dojem, že podnikání 
je ekologické, se řeší zejména v Řecku, 
o čemž píše Z.Ch. Siamanta z University 
of the Aegean. Ani tady bychom neměli 
levnější elektřinu, jak správně přizna-
li pánové na obecní debatě, komunitní 
využití větrné energetiky je stále hudba 
budoucnosti a zatím ji fi rmy nenabízí.

Výsledky investorské analýzy Bank 
of America ukazují, že drtivá většina 
větrných elektráren je ztrátová a neži-
votaschopná bez trvalých dotací. Tato 
analýza na základě faktů a čísel charak-
terizovala investice do solární a větrné 
energie ve srovnání s nejefektivnějším 
a vysoce návratným jádrem jako mrhá-
ní drahocennými surovinami na zdroje, 
které nemohou fungovat „bez věčných 
dotací“. Dokonce svého času kandidát-
ka na německou kancléřku Alice Wei-
del během ledna 2025 prohlásila, že 
po výhře ve volbách větrné elektrárny 
odstaví a nazvala je „větrnými mlýny 
hanby“. Co o této nabídce míní sou-
sedi v Německu lze vyčíst z volebního 
výsledku, kdy její strana jako druhá ví-
tězná získala 20,8 %.

Mohl bych argumentovat a pokračo-
vat ve výčtu dalšími výsledky odborných 
studií o negativním vlivu větrných elekt-
ráren, ale to až někdy příště.

Doporučuji každému, aby si zajel na 
konec větrolamu do „Hastrmanů“, kde 
bude dobrý výhled, a podíval se na krás-
ný reliéf krajiny od žižkovských vinohra-
dů, kde můžeme vidět vrbecký kostel 
a dále reliéf překrásné Pálavy a předpá-
laví. Pokud pohlédneme směrem k Břec-
lavi, zde reliéf krajiny končí hrůznými 
monstrózními větrnými stavbami před 
Vídní.

Souhlasím s různým využíváním pří-
rodních zdrojů jako jsou vhodně do 
krajiny umístěné solární parky a slu-
neční elektrárny na budovách, nebo, 
na to se jaksi v dnešní době zapomíná, 
vodní elektrárny. Neodmyslitelně bude 
budoucnost elektrické energie pat-
řit především jaderným elektrárnám, 
„nebojme se toho“, je to také přírodní 
zdroj.

Takže když vám nějaký trouba bude 
vymývat hlavy nesmyslnými teoriemi, 
nezapomeňte si udělat svůj názor a nej-
dříve si zjistit podložená fakta. To se 
týče čehokoliv.

Ing. Miroslav Blažej, Ing. Aneta 
Kohútová, Ph.D.
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Tříkrálová sbírka 
2025

Výzva k úhradě poplatků za odpady, psa a Hrušecké okénko

Návštěva vzácného hosta 
v naší obci

V sobotu 4. ledna 2025 navštívili domác-
nosti v naší obci Tři králové. Přinášeli požeh-
nání a zároveň koledovali pro potřebné. Letos 
se do sbírky zapojilo sedm skupinek koledníků 
z řad dětí v doprovodu vedoucích skupinek. 
Rádi bychom poděkovali všem dobrovolní-
kům, organizátorům a v neposlední řadě vám 
spoluobčanům za poskytnuté fi nanční dary. 
Díky vám všem se v pokladničkách sešlo cel-
kem 93 953 Kč.

Obecní úřad tímto vyzývá občany, kteří neplatí prostřednictvím 
SIPA, k úhradě poplatků za odpady, psa a za Hrušecké okénko, které 
jsou splatné k 30. 4. 2025.

Poplatky můžete zaplatit bezhotovostním převodem na účet č. 
4420651/0100, hotově nebo kartou na pokladně OÚ – variabilní sym-
bol – rok + číslo popisné (např. 25112).

Po zaplacení poplatku za odpady dostanete na OÚ štítek na rok 
2025, který se nalepí na popelnici. Od června budou popeláři svážet 
jen popelnice se štítkem na rok 2025. Občané, kteří platí prostřed-
nictvím SIPA si pro štítek přijdou na OÚ koncem měsíce května. Ob-
čané, kteří budou platit převodem se pro štítek zastaví na OÚ po 
zaplacení!

Dne 7. května 2025 navštíví naši obec vzácný host – její 
Jasnost Tatjana von Lattorff , princezna z Lichtensteina. Tato 
návštěva bude uskutečněna v souvislosti se štědrou podpo-
ru, kterou Lichtenštejnská knížecí rodina poskytla naší obci 
po ničivém tornádu v červnu 2021.

Díky jejich fi nančnímu daru ve výši 5 000 000 Kč se nám 
podařilo obnovit zahradu mateřské školy, která byla torná-
dem značně poničena. Princezna se během své návštěvy 

seznámí s výsledky rekonstrukce a setká se s dětmi a peda-
gogy nejen mateřské, ale i základní školy.

Tato událost je pro naši obec velkou poctou a příležitos-
tí k vyjádření našeho upřímného poděkování za významnou 
pomoc, která nám byla v těžkých chvílích poskytnuta.

O podrobném programu vás budeme informovat obvyk-
lým způsobem, tj. na facebooku, hlášením v obecním roz-
hlase či na webových stránkách obce.

Výše poplatků:
za odpady 700,- Kč/osoba
za psa 100,- Kč/ a další pes 150,- Kč
za okénko 40,- Kč

Pracovní doba obecního úřadu:
Pondělí:  9:00 – 11:00 hod. a 14:00 – 17:00
Středa:    9:00 – 11:00 hod. a 14:00 – 17:00

V případě potřeby kontaktujte obecní úřad pí-
semně na e-mail ticha@hrusky.cz nebo telefonicky 
na č. 519 343 220.

Začátek roku v naší školce
V novém roce jsme se s dětmi se-

šli 6. ledna a zavzpomínali na pohodo-
vé vánoční prázdniny. Děti s nadšením 
vyprávěly, co o svátcích prožily a jaké 
dárečky pod stromečkem rozbalily. Na 
Tři krále jsme navštívili místní kostel, 
kde byl vystaven krásný betlém. Děti 
nadchlo, když po vhození drobného pe-
nízku Mouřenínovi pokývl hlavou na po-
děkování.

V lednu nás také navštívil optomet-
rista, který dětem provedl preventivní 
screeningové vyšetření zraku přístro-
jem Plusoptix A09, což je bezkontaktní 
vyšetření, které lze provádět již od 6 
měsíců věku dítěte. V únoru přijela ná-
vštěva z Planetária se sférickým kinem, 
ve kterém se pro děti promítala nauč-
ná pohádka „Putování Měsíce za Slun-
cem“. Téhož měsíce dorazil i kouzelník, 

se kterým děti kouzlily a čarovaly. Na 
závěr představení je naučil i kouzlo, 
které děti mohly předvést doma svým 
blízkým.

Za dětmi ze třídy Berušek přije-
la paní psycholožka z Pedagogicko-
-psychologické poradny Břeclav, která 
provedla tzv. „Předškolní zralost“. Na 
konci února se dětem nejvíce líbil škol-
ní karneval, kde v krásných maskách 
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Matematika slavila narozeniny

Preventivní program „Pro život“

Nejen matematika oslavila své narozeniny, ale 
také Albert Einstein. Albert se narodil 14. března 
1879 v Německu. A byl to teoretický fyzik, jeden 
z nejvýznamnějších vědců všech dob. Einstein se 
stal synonymem pro člověka s velmi vysokou inteli-
gencí nebo zkrátka génia.

„Den pí“ se slaví po celém světě každoročně 
14. března na počest významné matematické kon-
stanty tradičně značené π, nazývané Ludolfovo čís-
lo. Její hodnota v desítkové soustavě je přibližně 
3,141592653589. Datum vzniklo použitím prvních tří 
cifer zápisu π v desítkové soustavě (14/3). Tradičně 
se konzumuje kulatý koláč, jelikož anglické „pie“ a π 
jsou homofony a π se používá k výpočtu obvodu kru-
hu. Podobným svátkem je Den přibližného pí, který se 
slaví 22. července, neboť π se dá zapsat jako 22/7.

Děti se v tento den učily matematiku zábavnou 
a hravou formou. Ve třídách si hledaly zajímavé ma-
tematické úlohy a společně nebo jednotlivě nachá-
zely jejich řešení.

Mgr. Barbora Čermáková

Každý z nás ví, který den byl prvním 
dnem jeho života. Tento den každoroč-
ně slavíme jako narozeniny. Naši blízcí 
nám přejí, ať se nám daří a ať ve zdra-
ví žijeme ještě mnoho dalších let.

Ještě dříve, než se narodíme, uply-
ne doba zhruba 9 měsíců… A právě 
povídání s názvem – Prvních 9 měsíců 
aneb Moje cesta na svět, bylo jedním 

rejdily a plnily různé úkoly. Březen je 
měsíc knihy, proto jsme navštívili místní 
knihovnu, kde nás jako každý rok přiví-
tala paní knihovnice Jarmila Létalová. 
Pro děti měla jako vždy krásně připra-
vený program. Jelikož už jaro „klepe na 
dveře“, přijely za námi Tetiny s progra-
mem „O jaru“. V závěru měsíce března 
čeká děti třídní focení.

A co s dětmi prožijeme v následují-
cích měsících? Z vybraných tematických 
celků například: Probouzíme semín-
ko – jaro na zahrádce, Tradice a zvyky 
o Velikonocích, Přejeme mamince, My 
rádi slavíme MDD, Jedeme na výlet, 
Loučíme se s předškoláky a Těšíme se 
na prázdniny.

Všem příjemné jarní dny plné sluníč-
ka a úsměvů.

Bc. Veronika Machačová

Informace ze základní školy

z témat certifi kovaného preventivního 
programu „Pro život“ určeného pro 4. 
třídu.

I žáci 5. třídy dostali odpovědi na 
otázky spojené se vznikem našeho 
života a příchodem na svět. V rámci 
přednášky paní lektorka vhodnou for-
mou přiměřenou věku žáků seznámila 
přítomné i s obdobím dospívání a s od-

lišnostmi obou pohlaví v rámci stavby 
těla, chování i prožívání. Přednášející 
dětem nabídla nejen zdravý pohled na 
otázky kolem vzniku našeho života, 
ale i lidské intimity.

Interaktivní přednáška se konala 
v rámci učiva přírodovědy a osobnost-
ního rozvoje žáků.

Mgr. Hana Janulíková
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Návštěva knihovny

Projekt Hrdá škola

Na začátku března se děti ze třetí a čtvrté třídy vydaly 
na netradiční návštěvu knihovny. Zpestřily jim ji fenky 
paní Lady Kománkové, které mají canisterapeutický vý-
cvik. V úvodu proběhlo seznámení s fenkami a předsta-
vení canisterapeutické práce. Následoval blok prevence 
– jak poznat varovné signály psa, jak pes vlastně komu-
nikuje, jak poznat, kdy je pes unavený, veselý, smutný, 
unuděný apod. Prevenci vystřídalo čtení z knihy Proč psi 
jezdí do práce . Děti se snažily podle textu poznat rasu 
psa, pejsci přitom pozorně poslouchali. Za odměnu si čte-
náři pejsky pohladili a připnuli část barevného vodítka. 
Celé čtení se neslo ve velmi příjemné pohodové atmosfé-
ře. V závěrečné části přednášky si děti vyzkoušely základ-
ní pravidla venčení – chůzi s pejsky na vodítku, úklid po 
pejskovi, pochvalu. Odměnou pro všechny byla hra Sochy, 
kdy fenky vyhledávaly mezi dětmi pamlsky. Radost byla 
vidět na obou stranách.

Knihovna očima dětí ze třetí třídy:
Nejvíc se mi líbilo, že na nás neštěkali a mohli jsme si 

je hladit a číst jim. (Laura)
Nejvíc super bylo, jak jsme je vodili na vodítku, jak 

jsme četli a hádali, co je to za rasu, a jak na nás byly 
položené pamlsky a pejsci je hledali. Srandovní bylo, že 
jsme sbírali plyšové bobky. (Tobiáš)

V úterý jsem zažila nejlepší den v knihovně – se psy, 
kteří byli v práci. Dozvěděla jsem se spoustu vědomostí – 
od nálady až po správné venčení. (Gabriela)

Mgr. et Mgr. Jana Mikolášová

Také 1., 2. a 5. třída navštívila hrušeckou knihovnu. 
Prvňáčky paní knihovnice seznámila s fungováním knihov-
ny, jak se můžou přihlásit, kdy knihovna je, kde a pod 
jakou barvou najdou jednotlivé knížky. Děti předvedly, 
jak umí číst, recitovaly, zpívaly a nakonec dostaly drobné 
dárečky. Druhá třída také předvedla úroveň svého čtení. 
Seznámili jsme se s některými spisovateli a ilustrátory, 
nejvíc jsme se toho dozvěděli o Ondřeji Sekorovi. Potom 
nás čekal zábavný kvíz a některé děti si vyzvedly přihláš-
ku do knihovny. Páťáci pracovali s knihou, dozvěděli se, 

Ve čtvrtek 30. ledna 2025 ožily škol-
ní chodby elegancí a stylem! V rám-
ci projektu Hrdá škola proběhla akce 
s názvem Suit Up Day. Celý den se nesl 
ve slavnostním duchu, žáci přišli ele-
gantně oblečeni, povídali si ve třídách 
o galantním chování i etiketě. Atmo-
sféru pak umocnilo společné focení na 
chodbě a také jsme si v tělocvičně vy-
zkoušeli zatancovat mazurku. Suit Up 
Day opět ukázal, že škola nemusí být 
místem jen pro získávání znalostí, ale 
i zážitků a zábavy.

Jana Horníčková

co je to tiráž, autor, ilustrátor. Učili se, jak si nachystat 
mluvní cvičení, co je to hlavní myšlenka.

Do knihovny chodíme velmi rádi, vždy se něco nového 
dozvíme a všichni se na to těšíme. Moc držíme pěsti, aby 
knihovna byla v nových prostorách.

Mgr. Lenka Holečková
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Fašaňk 
ve školní družině

Turnaj ve vybíjené

Bruslení

Zápis do 1. třídy na rok 
2025/2026

Jakýmsi předělem mezi zimním časem a časem 
probouzející se přírody je masopustní období – pro 
nás „Fašaňk.“ Ve školní družině jsme se tomuto 
tématu věnovaly, abychom dětem alespoň trochu 
přiblížily tradice a zvyky v tomto období. Děti ma-
lovaly masky, tvořily jitrnice, jelítka, vysoké klo-
bouky s růžičkami. A jelikož nesmí chybět ani peči-
vo, smažili jsme boží milosti. Recept a zpracování 
těsta dodala naše paní školnice Marcela Bendová. 
Na nás čekalo vyvalování plátů a smažení a na děti 
pak zbyla ta nejlepší část – ochutnávka. Nebylo 
jediné dítko, kterému by milosti nechutnaly.

Za školní družinu Jana Zugarová
 a Jana Koníčková

Ve čtvrtek 13. března naši čtvrťáci 
a páťáci opět poměřili síly ve vybíjené 
se stejně starými kamarády z Morav-
ské Nové Vsi. V miniturnaji se každý 
ze čtyř týmů složený z žáků jednoho 
ročníku jedné školy postupně utkal se 
všemi ostatními týmy. Největší boj se 
odehrál mezi družstvy páťáků. Zápas 
plný emocí, podpořený bouřlivým po-
vzbuzováním diváků, nakonec s pře-
hledem vyhráli hrušečtí páťáci. Ti 
postupně porazili všechny týmy a za-
slouženě obsadili 1. místo. Na druhém 
místě skončilo družstvo 5. třídy z Mo-
ravské Nové Vsi. Po vítězném zápase 
se čtvrťáky z Hrušek připadlo třetí 
místo čtvrťákům z Moravské Nové Vsi.

Mgr. Marcela Vrzalová

I když se děti nedočkaly přírodního ledu, mohly si i le-
tos zabruslit. Využili jsme umělé ledové plochy v Kosticích. 
Dětem se moc líbilo, všichni si toto dopoledne moc užili.

Mgr. Barbora Čermáková

Zápis do 1. třídy pro školní rok 2025/2026 proběhne 
3. dubna 2025 od 15:00 do 16:30 hod. na ZŠ Hrušky a bude se 
týkat dětí narozených v období od 1. září 2018 do 31. srpna 
2019 a dětí s odkladem povinné školní docházky z loňského 
roku. Podrobnější informace najdete na www.zshrusky.cz.
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Pietní akce „Krvavé jaro 1945 aneb svoboda přijela na koních“

Klubík Hruščata

Návštěva u našeho nejstaršího občana

Srdečně zveme všechny občany na 
pietní akci „Krvavé jaro 1945 aneb 
svoboda přijela na koních“, která se 
uskuteční 22. dubna 2025 v naší obci. 
Tento vzpomínkový počin je věnován 
památce obětí a hrdinů druhé světové 
války a připomíná tragické události, 
které se odehrály na jižní Moravě na 
konci války.

V únoru to byl rok do chvíle, kdy 
jsme zahájili setkávání v klubovně 
umístěné nad tělocvičnou ZŠ Hrušky 
pro nejmenší děti. Těší mě, že máme 
pravidelné účastníky, kteří za námi 
chodí celou dobu existence klubovny. 
Část dětí již nastoupila do opravdové 
školky, ale i tak se za námi příležitost-
ně zastaví. Jsme rádi, že se k nám prů-
běžně připojují i nové tváře.

Klubík je především o společném, 
aktivně stráveném čase. Je zde příle-
žitost jak na seznámení rodičů s po-
dobně starými dětmi, tak především 
pro děti najít nová přátelství a trochu 
se připravit na budoucí školku, kde 
nebude jen v kruhu svých známých 
a bude třeba se aktivně zapojit do 
chodu.

Začátkem února jsme měli tu čest navštívit našeho nej-
staršího občana, který oslavil úctyhodné 95. narozeniny. 
Jeho životní příběh je pro nás všechny velkou inspirací.

Během návštěvy nás jubilant ohromil svou pamětí, když 
s lehkostí vyjmenoval 60 jmen svých spolužáků ze základní 
školy. Tento výkon je obdivuhodný a připomíná nám, jak dů-
ležitá jsou přátelství a společenské vazby, které nás prová-
zejí celým životem.

I v takto pokročilém věku náš jubilant s láskou pečuje 
o slepičky a obhospodařuje malý vinohrad. Ukazuje nám 
tak, že láska k přírodě a práce na zahradě jsou v každém 
věku zdrojem radosti a naplnění.

Rádi bychom vyjádřili přání nejen našemu jubilantovi, 
ale také všem, kteří v letošním roce slaví významné životní 
jubileum. Přejeme jim pevné zdraví, bystrou mysl a mnoho 
optimismu do dalších let.

Děkujeme vám, že jste pro nás vzorem a ukazujete nám 
pravé hodnoty života.

V rámci programu se můžete těšit 
na ukázku bojů, která nám přiblíží at-
mosféru a hrůzy válečných dnů. Akce je 
příležitostí k uctění památky těch, kteří 
obětovali své životy za naši svobodu.

Spolek Acaballado, pod jehož zášti-
tou se vzpomínková akce koná, zahájí 
své putování v naší obci, poté se za-
staví v Morkůvkách a Žatčanech.  Slav-

nostní zakončení celé akce se uskuteč-
ní v Brně dne 27. dubna 2025.

Podrobnější program s plakátem 
bude obvyklým způsobem zveřejněn na 
facebooku, hlášením v obecním rozhla-
se či na internetových stránkách obce.

Přijďte s námi uctít památku obětí 
a připomenout si konec jedné z nej-
temnějších kapitol naší historie.
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Položila jsem maminkám dvě otázky:
• Hlavní motivace chodit do klubíku.
• Na co se vaše děti těší, když jdete 

do klubíku.

Zde je ukázka jejich reakcí:
• Zdenka + Štěpán a Oliver:
- Děti se socializují s ostatními dětmi.
- Na kamarády, hračky, program.
• Lucie + Elenka:
-  Hlavním motivem a hnacím mo-

torem proč chodíme do klubíku je 
správný sociální vývoj a začlenění 

se do kolektivu. Je to také místo 
navazování prvních kontaktů a ka-
marádství pro děti. A samozřejmě 
i sdílení zkušeností a poznatků ma-
minek. Děti se zde již pomalu učí 
pohybovat ve skupince dětí, dělit se 
o věci a hračky.

- Těší se na hračky, konkrétně na 
skluzavku a na ostatní děti.

• Jolana + Erin
- Pestrá zábava (zpívání, říkanky, 

tanečky, pohádka, tvoření a spous-
ta zajímavých hraček) pro dcerku, 

zvyká si na částečně řízený pro-
gram jako ve školce a kolektiv dětí. 
A také je to odreagovačka pro ma-
minku s ostatními maminkami.

- Na ostatní děti a vlastně na úplně 
celý program a hračky v klubíku.

Na závěr bych chtěla popřát klubí-
ku vše nejlepší k prvním narozeninám 
a mnoho spokojených úsměvů v násle-
dujících letech.

Za spolek Hruščata 
Ing. Veronika Hrubá a maminky

Místní knihovny Hrušky informuje…
V rámci Března měsíce knihy a čtenářů, se v knihovně 

uskutečnily besedy pro děti základní školy:
4. březen – 3. a 4. třída: Čtení s pejsky aneb Proč psi 

chodí do práce – lektorka Lada Kománková
11. březen – 5. třída: Dobrodružná literatura pro děti
11. březen – 1. třída: Poprvé společně v knihovně + Knihy 

Vlasty Švejdové
12. březen – 2. třída: Ilustrace a ilustrátoři + Ondřej Se-

kora
18. – 20. března – besedy pro děti mateřské školy: P. Ho-

ráček: Nenažraná koza, Neptáček, Dopravní výchova pro 
předškoláky.

Ve spolupráci s obcí Hrušky proběhl v knihovně vždy 
v neděli ve 14 hodin cyklus tří cestopisných besed, který 
se rovněž uskutečnil v rámci 
Března měsíce knihy.

9. března – Indie – svou ces-
tu do Dillí, která může změnit 
náš pohled na svět, popsal 
Petr Doležal.

16. března – Gruzie – o ně-
kolika návštěvách této krásné 
země přednášel Ing. Petr Ti-
chý.

23. března – Jordánsko – 
ještě jednou s Petrem Dole-
žalem, tentokrát do pouštního 
království cestou i necestou.

Přednášky byly zdarma 
a byly spojeny s promítáním 
fotografi í z cest.

Noc s Andersenem – 25. 
ročník

Kouzelná noc zve všechny 
malé čtenáře k netradičnímu 
dobrodružství s knížkami.

Cílem této celostátní akce 
je přivést děti k poznatku, že 
čtení může být zábava a vel-
ké dobrodružství. Pochopí, že 
knihovna je kouzelné místo, 
kde se mohou potkat s kýmko-

li a užít si báječnou noc nebo jen večer v místní knihovně. 
Seznámí se s novými knížkami, případně s novým pohledem 
na příběhy, které již znají.

Je to jedna z možností jak oslavit Mezinárodní den dět-
ské knihy, který se připomíná každoročně 2. dubna u příleži-
tosti výročí narození dánského pohádkáře Hanse Christiana 
Andersena. Letos od jeho narození uplyne 220 let.

V hrušecké knihovně se akce uskuteční poprvé, nebude 
to sice úplně noc, ale od 18 do 21 hodin bude pro děti 
připraven večer plný soutěží, her, čtení a tvoření. Termín 
pro letošní rok je 28. 3. 2025. Program a nocování je do-
poručeno pro děti mladšího školního věku, tedy žáky 2. – 
5. třídy. Počet účastníků je z kapacitních důvodů omezen 
na 15 dětí, přihlášku je třeba odevzdat v knihovně do 26. 

března. Jedinou podmínkou 
je, aby děti měly čtenářskou 
legitimaci a zaplacený regis-
trační poplatek 20 Kč na rok 
2025. Svačinku a pití s sebou, 
rodiče si děti vyzvednou ve 
21 hod. Pokud bude dosta-
tečný zájem a akce se usku-
teční, fotky budou zveřejně-
ny v dalším čísle Hrušeckého 
okénka.

V období před Velikono-
cemi bude v knihovně insta-
lována výstava velikonočních 
pohlednic, která bude spojena 
i se soutěží pro děti a trénová-
ním paměti. Přijďte ji shléd-
nout od 2. do 16. dubna a při 
tom se i pobavit a procvičit 
paměť.  

V knihovně jsou zase k půj-
čení nově přivezené knihy 
z výměnného fondu břeclavské 
knihovny. Jsou pro děti i do-
spělé. Půjčit si je čtenáři mů-
žou vždy ve středu od 14:00 do 
17:30 hodin.

Jarmila Létalová
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Když na plese září fl itry

Přidejte se k badmintonovému oddílu Sokola Hrušky

Modrozelená infrastruktura

Je osmnáctý leden, devatenáct hodin, a v tělocvičně Zá-
kladní školy v Hruškách se začínají objevovat první hosté již 
tradičního discoplesu. Po osmé hodině, kdy je ples ofi ciál-
ně zahájen mluvčí spolku DRTICHY Gabčou Dreslerovou, už 
je tělocvična poměrně zaplněná. Všichni sedí u svých stolů 
a očekávají, co se bude dít. Poté začíná hrát hudba v po-
dání kapely Windband a návštěvníci se nadšeně pouštějí do 
víru tance. Ve světlech refl ektorů a stroboskopů se odráží 
nejrůznější fl itry a třpytky, třpytí se dámy i pánové, kteří 
dostáli tematickému zaměření plesu, jenž měl letos pod-
titul „fl itrový“. Dámy září ve fl itrových šatech, které jsou 
symbolem elegance, glamour, oslnivého stylu, pánové se 
nenechali zahanbit a oblékli si fl itrové doplňky. Blíží se půl 
desátá a na parket nastupují tanečníci z tanečního studia 

Badminton je dynamický a zábavný sport, který si získá-
vá srdce lidí po celém světě. A není se čemu divit. Tato ra-
ketová hra kombinuje rychlost, strategii a fyzickou kondici 
a je tak skvělou aktivitou pro lidi všech věkových kategorií 
a úrovní dovedností. Ať už hledáte způsob, jak se udržet 
v kondici, odreagovat se po náročném dni, nebo prostě jen 
hledáte zábavnou aktivitu s přáteli, badminton vám má co 
nabídnout.

Možná si říkáte, kde v Hruškách a okolí se dá badmin-
ton hrát? Máme pro vás skvělou zprávu! Pod Sokolem Hrušky 
funguje oddíl badmintonu, který je otevřený všem zájem-
cům o tento skvělý sport. Ať už jste úplný začátečník, který 
s badmintonovou raketou v ruce teprve koketuje, nebo zku-
šený hráč, který hledá sparring partnery a možnost se dále 
zlepšovat, jste u nás vítáni.

Co vám náš oddíl nabízí? Především pravidelné tréninky, 
které se konají každou středu v místní tělocvičně. Atmo-
sféra v oddíle je přátelská a podporující, a tak se nemusíte 
bát, že byste mezi nás nezapadli. Naopak, jsme parta nad-

N.C.O.D. Rozezní se rytmy bubnů a africké domorodé hud-
by, ve které členové street dance skupiny předvádí svou 
úspěšnou skladbu s názvem „AFRIKA“. S blížící se půlnocí 
probíhá losování tomboly, která všem vyhrávajícím vykouz-
lí úsměv na tváři. A opět se plní taneční parket a zábava 
pokračuje do brzkých ranních hodin.

A jak defi novat letošní ples? Účast byla hojná, zábava 
bujará, kapela skvělá a tombola bohatá.  Věříme, že byli 
všichni zúčastnění spokojeni a příští rok, 17. ledna 2026, 
se zde všichni opět setkáme. A abychom vám ušetřili čas 
i peníze při shánění plesové róby, tak se sejdeme v tom 
nejpohodlnějším outfi tu – v pyžamu.

Těšíme se na vás v celé vaší pyžamové kráse.
Vaše DRTICHY

šenců, kteří se rádi u badmintonu potkávají a společně se 
baví.

Proč se k nám přidat? Přidáním k našemu oddílu zlepší-
te svou kondici neboť badminton je skvělý kardiovaskulární 
sport, který vám pomůže spálit kalorie, zlepšit si vytrvalost 
a posílit svaly. Naučíte se něco nového, i když jste badmin-
ton nikdy nehráli, zkušení hráči vám rádi poradí a pomohou. 
Najdete si nové přátele neboť badminton je skvělý sociální 
sport a v oddíle poznáte nové lidi se společným zájmem. 
Především se ale budete bavit a odreagujete se od staros-
tí. A navíc, pro všechny hráče pravidelně pořádáme turnaje 
různých výkonností, kde si můžete poměřit síly a zažít sou-
těžní atmosféru.

Zveme všechny zájemce, ať se k nám přidají. Pokud vás 
badminton zaujal a rádi byste si ho vyzkoušeli, neváhejte 
a přijďte na náš trénink každou středu do tělocvičny. Těší-
me se na vás a věříme, že i vy si badminton zamilujete tak, 
jako my.

Za hrušecké badmintonisty Bc. Pavel Faltus

Čtyřicátníci a starší jistě pamatují, 
že v létě přišlo během týdne i několik 
intenzivních, ale poměrně krátkých 
bouřek, déšť při nich ochladil krajinu, 
nezpůsobil významné škody, voda od-
tekla do příkopů, které byly v téměř 
na každé ulici, kde se pomalu vsákla, 
případně se během pár dnů odpařila 
z kaluží na cestách.

V té době fungoval ještě tzv. Malý 
vodní cyklus. Uzavřený koloběh srážek 
a jejich odpařování, který probíhá nad 
pevninou téměř na lokální úrovni. Dří-
ve až 2/3 srážek nad pevninou měly za 

zdroj vodu odpařenou z půdy a vegeta-
ce. Na odpařování vody se spotřebova-
lo obrovské množství sluneční energie, 
přibližně jen desetina sluneční energie 
se proměnila na teplo.

Tím jak se změnilo zemědělské hos-
podaření, zvýšil se podíl zastavěných 
ploch a dešťová voda je z obydlených 
oblastí rychle odvedena kanalizací 
pryč, se tento cyklus narušil. Snížila se 
schopnost krajiny vodu zadržet. Úměr-
ně k tomu se snížil odpar, tím se snížilo 
i množství sluneční energie potřeb-
né a využité k odparu. Naopak rapid-

ně vzrostlo množství sluneční energie 
přeměněné na teplo a to až na 60%. 
Masy horkého vzduchu poté tlačí mra-
ky rychle do chladnějších oblastí, kde 
voda vypadává ve velkých objemech, 
může docházet k povodním a jiným ex-
trémním projevům počasí.

Jestliže se v zalesněných oblastech 
vsákne až 50 % srážek a další nemalé 
procento je zachyceno jinými způsoby 
(mokřady, terénní komprese…), nebo 
se odpaří, je tento podíl v zastavěných 
oblastech pouze okolo 15 %, zbytek 
vody bez užitku a často se škodami 
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Je chvályhodné, že se obec o tyto 
památky stará, ale jedna taková, 
o které se možná ani neví nebo spí-
še nemluví, je boží muka při výjezdu 
z obce na Moravskou Novou Ves po levé 
straně. Schovaná je pod obrostem tor-
nádem zdevastovaných tří starých lip 
(původně byly čtyři).

odteče. Mimo přímých škod tak stá-
le stoupají náklady na přečerpávání 
a čištění odpadních vod, při vydatných 
deštích zase hrozí přehlcení kanalizace 
a únik splašků do vodních toků.

V posledních letech proto stále více 
rostou snahy o zvýšení vsaku a odparu 
na úkor odtoku pomocí prvků „Modro-
zelené infrastruktury“, což je kombi-
nace technických a vegetačních prvků. 
Ty se dělí na vsakovací, retenční, aku-
mulační a mikroklimatické, přičemž 
může jít i o jejich kombinace.

Prvky se vsakovací funkcí umožňují 
vsakování vody do podloží. Zpravidla 
tam, kde geologické a místní poměry 
omezují vsakování nebo další využi-
tí srážkové vody, vznikají objekty re-
tenční. Ty slouží ke zpomalení odtoku 
srážkové vody z oblasti a brání zahl-
cení stokové sítě, zatímco prvky aku-
mulační zadržují dešťovou vodu pro 
další využití, nejčastěji k zálivce, jako 
zdroj vody pro vodní prvky případně 
jako užitkovou vodu v domácnostech. 
Funkci mikroklimatickou mají všechny 
objekty pracující s vegetací.

Kde a jaké prvky Modrozelené in-
frastruktury v obci a jejím okolí máme:

V minulosti to býval důležitý ori-
entační bod, někde tomu tak bývá do-
dnes. Dokonce se o božích mukách zpí-
vá v našich slováckých písničkách. Proto 
si mnozí myslíme, že by si tato sakrální 
památka zasloužila větší pozornost. Od-
borník by určitě poradil jak v takové 
věci postupovat. Stejně tak okolí této 

Retenční prvky – zpravidla u vel-
kých zpevněných ploch, hal a zpevně-
ných komunikací (logistické centrum 
na Hrušáku, plánované retenční nádrže 
pro dálnici D55).

Akumulační prvky – akumulační ná-
drže pro záchyt dešťové vody a její 
využití zpravidla pro závlahu postup-
ně vznikají u rekonstruovaných budov 
ve vlastnictví obce. Akumulační nádrž 
dnes musí mít i každá novostavba pro 
bydlení, kdy je snahou vodu využít ne-
jen na závlahu, ale jako vodu užitko-
vou v domácnosti.

Mezi zasakovací prvky patří veškeré 
druhy zatravňovacích dlaždic a štěrko-
vé trávníky pro parkovací stání, které 
jsou před řadou domů. Vsakovací žlaby 
jsou použity v lokalitě nové výstavby 
na Zahajce. štěrkové a mlatové povr-
chy chodníků v nově budovaném par-
ku na Zahajce a okolo nádrže na uli-
ci U rybníčku. Z části tuto funkci plní 
i chodníky se zámkovou dlažbou. Po-
kud by byly doplněny o drobné prvky 
umožňující odtok vody mimo chodník 
do zeleně, účinnost by se znásobila. 
Existují, u nás se zatím ale nepoužíva-
jí, i porézní asfaltové povrchy.  

památky včetně zničených líp. V mno-
hých dědinách je to také takové odpo-
činkové místo, kde se hledá stín a místo 
možné k rozjímání. Příkladem může být 
Moravská Nová Ves a boží muka na konci 
obce směrem na Mikulčice. Jsou pěkně 
opravená a stojí za to na ně pohlédnout.

František Filipovič

V obci máme naštěstí stále velké 
plochy udržované zeleně před jed-
notlivými domy. Jen drobnými zásahy 
na zlomku těchto ploch pro vsakovací 
průlehy, suchá koryta od dešťových 
svodů nebo vhodnou vegetací doplně-
né dešťové záhony by se nejen pod-
statně zvýšilo množství vsáknutých 
srážek, ale stoupla by i estetická hod-
nota ploch.

Méně vhodné jsou záhony vysypa-
né nejrůznějším kamenivem a štěpkou 
s minimem zeleně. Vodě sice nebrání 
vsáknout, ale samy o sobě akumulují 
obrovské množství tepla, které násled-
ně vyzařují do svého okolí. Teplotní 
rozdíl mezi takovým záhonem, trávní-
kem a ještě lépe květinovým záhonem 
je v desítkách stupňů.

Nákladnějším a proto méně rozší-
řeným prvkem Modrozelené infrastruk-
tury jsou vegetační (zelené) střechy 
a i ty v obci najdeme např. na pergole 
Dolní krčmy nebo na garáži paní archi-
tektky Husovské.

Snažme se tedy každý dle svých 
možností, ať od nás co nejméně srážek 
bez užitku odteče.

Ing. Petr Tichý

Zemřela paní Marie Tomášková-Dytrychová

Pozor na podvodné výkupy podílů nemovitostí

Zapomenutá hrušecká sakrální památka

Ve věku 81 let zemřela v neděli 23. února 2025 Marie 
Dytrychová-Tomášková, dcera zakladatele zvonařské dílny 
v Brodku u Přerova. Zvon Sv. Jan Křtitel pocházející z této 

Podvodné výkupy podílů na nemovitostech mohou před-
stavovat značné nebezpečí pro vlastníky podílů a mohou vést 
k několika problémům. Zde jsou některé z nejčastějších rizik, 
která mohou nastat.

dílny je instalován ve věži hrušeckého kostela a dva původní 
byly v této dílně restaurovány. Obec Hrušky vyjádřila její dce-
ři a současné majitelce zvonařské dílny upřímnou soustrast.

1. Nízká nabízená cena za podíl
Podvodníci často nabízejí vlastníkům podílů v nemovitos-

tech cenu výrazně nižší, než je jejich skutečná tržní hodnota. 
Snaží se tak získat podíl za minimální cenu, což je pro původ-
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ního vlastníka značně nevýhodné. Tito podvodníci často zne-
užívají tíživou situaci vlastníka, například dluhy či exekuce 
a manipulují ho k podpisu smlouvy, která mu může způsobit 
značnou fi nanční ztrátu.

Jak se chránit:
Nechte si ocenit podíl nezávislým odhadcem nebo realit-

ním makléřem. Porovnejte nabídky od více zájemců.

2. Skryté smluvní podmínky
Smlouva může obsahovat skryté nebo nevýhodné podmín-

ky, jako jsou například sankce za odstoupení. Někteří kupující 
také záměrně neuvádějí klíčové informace, což může vést 
k nepříjemným překvapením.

Jak se chránit:
Přečtěte si smlouvu a nechte si ji zkontrolovat advokátem 

nebo realitním makléřem.

3. Převody na rizikové subjekty
Podíly mohou být převedeny na spekulanty, kteří záměrně 

vyvolávají konfl ikty mezi spoluvlastníky. Následně často do-
chází k dalšímu prodeji třetí straně, aniž byste měli možnost 
jakkoliv ovlivnit, kdo se stane novým spoluvlastníkem.

4. Psychický a právní nátlak
Nikdy neuzavírejte smlouvy pod nátlakem. Vždy si nechte 

dostatek času na prostudování podmínek a poraďte se s od-
borníkem, například s realitním makléřem nebo právníkem.

5. Riziko ztráty bydlení nebo užívacího práva
Vlastník může být přemluven k prodeji podílu, ale násled-

ně zůstane v nemovitosti jako „nevítaný nájemník“. Nový 
spoluvlastník pak může iniciovat rozdělení nemovitosti nebo 
usilovat o její prodej v dražbě, což může původního vlastníka 
dostat do složité situace.

Jak se chránit:
Nepodepisujte smlouvy bez předchozího vyjednání podmí-

nek bydlení.
Využijte institut předkupního práva nebo spoluvlastnické 

dohody.
Peter Ondriska, Readymat Realitní s.r.o., 

tel. 601 592 970
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Socialistický svaz mládeže
V roce 1948 byla v naší republice 

vytvořena jednotná mládežnická orga-
nizace Československý svaz mládeže. 
Dále vznikl Leninský svaz mladých (LSM) 
a Socialistický svaz mládeže, jehož úko-
lem je vychovávat mladé lidi v duchu 
komunistické morálky.

Svazáci si v letošním roce vedli dob-
ře. Podíleli se na řadě významných akcí. 
V zimních měsících proběhlo politické 
školení doplněné besedou „Neonaci-
smus v NSR“. Po příjezdu předsedky-
ně Zdeny Zoderové z X. Festivalu byla 
uspořádána beseda o festivalu, které se 
zúčastnili také žáci 8. a 9. třídy ZDŠ. Do 
soutěže o Festivalový květ se přihlásili 
svazáci závazkem – odpracovat 500 bri-
gádnických hodin a odeslat na festiva-
lový fond 1000 Kčs. Za vzorné splnění 
tohoto závazku jim zástupce OV SSM 
předal na výroční členské schůzi Festi-
valový květ. Na fond solidarity s Vietna-
mem bylo odesláno 500 Kčs, na akcích 
„Z“ a úpravě klubovny odpracováno 802 
brigádnických hodin. Děvčata připravila 
na veřejnou oslavu MDŽ a VŘSR recitač-
ní pásmo.

Svazáci nezapomínají ani na staré 
zasloužilé členy KSČ – navštívili nemoc-
nou s. Jančálkovou a předali jí malou 
pozornost. Šli též blahopřát s. Františku 
Úlehlovi, bývalému předsedovi místní-
ho národního výboru, k jeho 75. naro-
zeninám a udělení Řádu práce. Pomohli 
obnovit PS na ZDŠ a řada svazáků dělá 
pionýrské vedoucí. Zaměřují se také na 
kulturu a sport – uspořádali zájezdy do 
divadla, zúčastnili se běhu Mladé fron-
ty a Nového života. Z toho vidíme, že 

V roce 1973 bylo pořádáno šest honů na drobnou zvěř, 
z toho jeden bažantí a pět smíšených. Během roku nedošlo 
k žádnému postřelení myslivce nebo honce. Při ochraně ho-
nitby před škodnou zastřelili myslivci několik psů, desítky ko-
ček, tchořů, strak, lasic, vran apod.

Většina myslivců dodržuje § 2 zákona o myslivosti o pláno-
vitém chovu zvěře, jejím ušlechťování a ochraně a to se pak 
všechno projevuje v dobrých výsledcích při produkci zvěřiny. 
Povinností myslivce je také pěstovat lovecky upotřebitelné 
psy, kterých má sdružení osm a dva mladé před zkouškami. 

plán odstřelu skutečnost 
odstřelu plán výkupu skutečnost 

výkupu
odevzdáno 

v kg
plán 

odchytu
skutečný 
odchyt

uloveno 
celkem

srnčí 7 7 2 1 18 - - 7 ks
zajíci 1350 1468 250 400 1404 150 173 1641 ks
bažant 600 998 60 200 234 30 35 1033 ks

místní skupina se řadí mezi nejlepší na 
okrese. Protože Socialistický svaz mlá-
deže má velký vliv na mládež, je třeba 
získávat do jeho řad další mladé lidi.

Sbor pro občanské záležitosti
Sbor pro občanské záležitosti vznikl 

v naší obci v roce 1962. Předsedkyní je 
učitelka místní ZDŠ Marie Nemejtová. 
V její práci jí pomáhá hlavně s. Helena 
Smetanová, pracovnice místního národ-
ního výboru. Během roku 1973 uspořá-
dal Sbor pětkrát vítání občánků do ži-
vota. Každoročně zajišťuje slavnostní 
předávání občanských průkazů patnác-
tiletým.

Sbor pro občanské záležitosti neza-
pomíná ani na významná jubilea star-
ších občanů – při dožití 50, 60, 70 a 75 
jim posílají blahopřejné listy, přestár-
lým přicházejí blahopřát a předat malý 
dárek. Stejně tak přicházejí osobně 
blahopřát a předat dárek manželům, 
kteří slaví zlatou svatbu – letos to bylo 
třikrát. Nezapomínají ani na staré ob-
čany umístěné v domovech důchodců. 
Posílají jim blahopřání k narozeninám, 
Vánocům apod. Nejlepší odměnou pra-
covnicím Sboru jsou děkovné dopisy od 
těchto starých lidí.

V letošním roce byla též uspořádána 
beseda s branci a setkání padesátiletých 
rodáků naší obce. Za svoji dobrou práci 
byl Sbor pro občanské záležitosti již ně-
kolikrát vyhodnocen v okresní soutěži.

Svazarm
Základní organizace Svazarmu 

v Hruškách má 35 členů, kteří pracu-
jí ve třech kroužcích: v modelářském 

10 členů, ve střeleckém 13 členů a mo-
toristickém 12 členů. Členové mode-
lářského kroužku se zúčastnili osmi 
veřejných soutěží na území Jihomorav-
ského kraje. Členové střeleckého klubu 
se zúčastnili dvou střeleckých soutěží 
v Mikulově a Břeclavi. Motoristický klub 
byl založen na podzim 1973 a jeho čin-
nost se ještě důkladně nerozjela. Čle-
nové Svazarmu se zúčastňují také prací 
na zvelebení obce. Při plnění voleb-
ního programu odpracovali 236 hodin 
a při pomoci národnímu hospodářství 
113 hodin.

České myslivecké sdružení
Myslivecké sdružení v Hruškách má 

28 členů a adepty myslivosti. V čele je 
sedmičlenný výbor s předsedou Jaro-
slavem Kujou. Myslivecké sdružení má 
pronajatou honitbu od JZD Hrušky na 
10 let, tj. do roku 1982 v rozloze 1320 
ha. Je to polní honitba protkaná větro-
lamy, kde se pěstují koroptve, bažanti, 
zajíci a srnčí zvěř.

V roce 1971 a 1972 obdrželi míst-
ní myslivci diplom OV ČMS za nejlepší 
výnos zvěře z jednoho hektaru. Stav 
koroptví se snižuje vlivem velkoplošné-
ho hospodaření a používání chemikálií 
v zemědělství. Zato stav bažantů dosá-
hl přírůstku, čímž se místní myslivecké 
sdružení zařadilo v okrese Břeclav na 
jedno z čelných míst v produkci této 
zvěře. I přes snížení kmenového stavu 
zajíců, poněvadž jsme zařazeni do vi-
nařské oblasti, bylo dosaženo velmi 
pěkných výsledků. Již několik let se daří 
zvěři srnčí, kdy přes zimní období se 
sdružují stáda o 60 – 70 kusech.

Je to dostatečný počet pro řádný provoz myslivosti. Členové 
mysliveckého sdružení se zúčastňují také politického a kul-
turního dění v obci. Z počtu 28 členů je deset celkem členy 
KSČ, pět poslanci MNV, dva aktivisty komisí MNV, jeden čle-
nem OV ČMS. Finančně podporují mateřskou školu, fotbalisty, 
svazáky aj. Působí zábavnou formou na žáky ZDŠ – učí je lásce 
k přírodě, k zachování přírodní rovnováhy a pro potomky za-
chovat vše, co k ní patří.

V roce 1973 odpracovali členové mysliveckého sdružení 
pro obec, JZD a myslivost celkem 1352 hodin.

Střípky o obecní kroniky
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